



# Entrepreneurship Center of Dhofar University's newsletter *2023/2024*

## تصميم جرافيكى - غريبة مسلم المعشني

تحت إشراف الدكتورة لجين المغربي (PhD, FHEA, CMBE)

مديرة مركز ريادة الأعمال  
مديرة الحاضنة العلمية  
رئيسة لجنة التفاعل مع الصناعة بكلية التجارة وإدارة الأعمال  
محاضرة في الإدارة

Graphic Design by - Ghriba Muslim Al Mashani

Under the supervision of Dr. Lujain M. El-Maghraby (PhD, FHEA, CMBE)

Director of Center for Entrepreneurship  
Director of Scientific Incubator  
Chair of CCBA Industry Engagement Committee  
Lecturer of Management



## Table of contents

- Entrepreneurship Center at Dhofar University met the Director General of Madayn and the Director of Investor Services at the company.
- The Entrepreneurship Center participated in the first edition of "Oman Innovation Festival"
- The Entrepreneurship Center Participates in the International Innovation Conference in Frankfurt
- In the presence of the Commander of the 11th Infantry Brigade and the Commander of Salalah Air Base
- The Entrepreneurship Center of Dhofar University participated in the cultural event organized by Hamsat Al-Sukun Clinic in Muscat.
- Dhofar University Entrepreneurship Center announces winning projects in scientific incubators and new local and international strategic partnerships

## قائمة المحتويات

- مركز ريادة الأعمال بجامعة ظفار التقى بالمدير العام لمجموعة مدائن ومدير خدمات المستثمرين بالشركة.
- مركز ريادة الأعمال بجامعة ظفار شارك في النسخة الأولى من "مهرجان عمان للابتكار".
- مركز ريادة الأعمال بجامعة ظفار يشارك في مؤتمر الابتكار الدولي في فرانكفورت.
- بحضور قائد اللواء الحادي عشر للمشاة وقائد قاعدة صلالة الجوية.
- مركز ريادة الأعمال بجامعة ظفار شارك في النشاط الثقافي الذي أقامته عيادة همسات السكون في مسقط.
- مركز ريادة الأعمال بجامعة ظفار يعلن عن المشاريع الفائزة في الحاضنات العلمية وعن شراكات استراتيجية محلية ودولية جديدة.



## مركز ريادة الأعمال يلتقي بمدير عام مدائن

### Entrepreneurship Center at Dhofar University met the Director General of Madayn and the Director of Investor Services at the company.

قامت مديرة مركز ريادة الأعمال ورئيس لجنة "الانخراط مع الصناعة" بكلية التجارة الدكتورة (لجين المغربي) و عضو فريق حاضنات الأعمال (ليلى بيت سعيد) بزيارة مؤسسة مدائن في منطقة ريسوت الصناعية لمناقشة الموضوعات ذات الأهتمام المشترك وقد اجتمع فريق مركز ريادة الأعمال مع مدير خدمات المستثمرين في مدائن ( السيد حامد بن علي بيت سعيد) حيث قاموا بمناقشة أحدث الاتجاهات وأفضل الممارسات في التعليم العملي الذي يسد الفجوة بين الصناعة والأوساط الأكاديمية ودعم المركز بالانشطة المشتركة والتي تساعد الطلبة على الانتقال الى مرحلة التطبيق العملي. كما ناقشوا الآليات الممكنة على الأرض في هذا السياق. كما تم اللقاء بالمدير العام لمدينة ريسوت الصناعية، السيد عبد القادر البلوشي، حيث تمت مناقشة أفق التعاون بين مركز ريادة الاعمال والمؤسسة.

The incubator team at the Entrepreneurship Center at Dhofar University visited (Madayn) in industrial Raysut and met the Director General of Madayn and the Director of Investor Services at the company. The Director of the Entrepreneurship Center and Chair of CCBA Industrial Engagement Committee Dr. (Lujain Al-Maghraby) and a member of the Entrepreneurship Incubation Team (Laila Beit Saeed) visited Madayn in the Raysut area to discuss topics of common interest.

The Entrepreneurship Center team met the Director of Investor Services in Madayn (Mr. Hamid bin Ali Bait Saeed), where they discussed the latest trends and best practices in practical education that bridges the gap between industry and academia and supported the Center with joint activities that help students move to the practical application stage. . They also discussed possible mechanisms on the ground in this context. A meeting was also held with the General Director of Raysut Industrial City, Mr. Abdul Qadir Al Balushi, where the horizon of cooperation between the Entrepreneurship Center and the Foundation was discussed.





## مركز ريادة الأعمال يشارك في النسخة الأولى من مهرجان عمان للأبتكار

### The Entrepreneurship Center participated in the first edition of "Oman Innovation Festival"

شارك مركز ريادة الأعمال بجامعة ظفار في النسخة الأولى من "مهرجان عمان للأبتكار" في الفترة من 5 إلى 10 فبراير. تم تنظيم هذا الحدث المرموق من قبل "وزارة التعليم العالي والبحث والابتكار" العمانية في مجمع مسقط للابتكار، لخلق تبادل معرفي في مجال البحث والابتكار.

رعى الحفل صاحب السمو السيد شهاب بن طارق آل سعيد نائب رئيس مجلس الوزراء لشؤون الدفاع، وحضره عدد من أصحاب السمو والمعالي وأعضاء مجلس الدولة الكرام. وشهد الحدث طوال فترة انعقاده حضوراً كثيفاً من المشاركين؛ واستفاد حوالي 1000 مشارك من ورش العمل التي عقدت

قدم الدكتور سمير حمامي (رئيس قسم نظم المعلومات الإدارية وعضو فريق حاضنات ريادة الأعمال) في المهرجان خمسة استشارات لخمسة مشاريع مبتكرة، وورشة تدريبية حول "إدارة المشاريع التكنولوجية" والتي قد لاقت استحساناً كبيراً وسط الحاضرين. كما حضر الدكتور حمامي ندوة مرافقة للمهرجان حول حقوق الملكية الفكرية لمدة يومين وفي ختام الحدث تم التسليط على الخدمات التي قامت الجامعات المختلفة بتقديمها للمبتكرين ورواد الأعمال

The Entrepreneurship Center participated in the first edition of the "Oman Innovation Festival" from February 5 to 10. This prestigious event was organized by the Omani Ministry of Higher Education, Research and Innovation at the "Muscat Innovation Complex" to create knowledge exchange in the fields of research and innovation.

The ceremony was sponsored by HH Sayyid Shihab bin Tariq Al Said, Deputy Prime Minister for Defense Affairs, and in the presence of a number of Their Highnesses, Excellencies, and distinguished members of the State Council. Throughout its duration, the event witnessed a large attendance of participants; 1,000 participants benefited from the workshops held alone.

Dr. Samir Hamami (Head of the Management Information Systems Department and member of the Entrepreneurship Incubators Team) provided in the festival five consultations for five innovative projects and delivered a training workshop on "Technological Project Management," which was applauded by the attendees. Dr. Samir Hamami also attended a two-day symposium accompanying the festival on intellectual property rights. At the conclusion of the event, the services that various universities provided to innovators and entrepreneurs were highlighted.

## باللغتين الألمانية والإنجليزية: مركز ريادة الأعمال يشارك في مؤتمر فرانكفورت للابتكار

### The Entrepreneurship Center Participates in the International Innovation Conference in Frankfurt

مركز ريادة الأعمال يشارك في المؤتمر الدولي للابتكار في فرانكفورت بألمانيا شاركت الدكتورة لجين المغربي (مدير مركز ريادة الأعمال ورئيس لجنة "الانخراط مع الصناعة" بكلية التجارة والعلوم الادارية) في "المؤتمر الدولي للأبحاث والابتكارات متعددة التخصصات" في فرانكفورت، العاصمة الاقتصادية لألمانيا، بتاريخ 5 فبراير 2023

وكان العرض التقديمي الذي قدمته المغربي، باللغتين الألمانية والإنجليزية، عن ورقة بحثية بعنوان: "عوامل النجاح الحاسمة لحاضنات ريادة الأعمال: دراسات حالة ناجحة من عمان". ناقش العرض العناصر الجديدة التي ينبغي إضافتها إلى المفهوم النظري الحالي للحاضنات، ونوع الخدمات والقيمة المضافة التي يجب أن توفرها حاضنات ريادة الأعمال، والمتطلبات الأساسية لريادة الأعمال لكي تعمل بشكل فعال، وبعض دراسات الحالة في سلطنة عمان لريادة الأعمال الناجحة التي أظهرت بيئة داعمة لرواد الأعمال المحتملين.

وتأتي مشاركة المغربي ضمن الجهود الحالية التي يبذلها مركز ريادة الأعمال لتعزيز العلاقات مع المراكز الاقتصادية والريادية الرئيسية في العالم، وخاصة في أوروبا، والعالم الناطق باللغة الألمانية (ألمانيا-سويسرا-النمسا)، وذلك لمواكبة أحدث تطورات الابتكار والمساهمة بما يناسب أهداف رؤية عمان 2040، وتطلعات الجامعة في مجال ريادة الأعمال.

The Entrepreneurship Center Participates in the International Innovation Conference in Frankfurt In German and English languages, Dr.Lujain El-Maghraby (Director of the Entrepreneurship Center and Chair of the Industry Engagement Committee at the College of Commerce and Business Administration) participated in the "International Conference on Interdisciplinary Research and Innovation" in Frankfurt, the economic capital of Germany, on February 5, 2023.

The German and English presentations were about a research paper entitled: "Critical Success Factors for Entrepreneurship Incubators: Success Case Studies from Oman." The presentation discussed new elements that should be added to the current theoretical concept of incubators, the type of services and added value that entrepreneurship incubators should provide, the basic requirements for entrepreneurship to function effectively, and some case studies in the Sultanate of Oman of successful entrepreneurship that demonstrated a supportive environment for potential entrepreneurs.

El-Maghraby's participation comes within the current efforts by the Entrepreneurship Center to strengthen relations with the main economic and entrepreneurship centers in the world, especially in Europe and the German-speaking world (Germany-Switzerland-Austria), in order to keep pace with the latest developments in innovation and contribute in a way that coheres with the goals of the Oman 2040 Vision and the aspirations of Dhofar University in the field of entrepreneurship.

## بحضور قائد لواء المشاة (11) وقائد قاعدة صلالة الجوية: طلاب كلية التجارة وكلية الهندسة يتألقون في فعالية قاعدة صلالة الجوية للابتكار

### In the presence of the Commander of the 11th Infantry Brigade and the Commander of Salalah Air Base

في يوم الاربعاء 21 فبراير 2024، شارك مركز ريادة الأعمال بجامعة ظفار بسبعة مشاريع ابتكارية، بالتعاون مع كلية التجارة والعلوم الإدارية وكلية الهندسة، في الأمسية الثقافية التي نظمتها قاعدة صلالة الجوية بمركز السلطان قابوس الشبابي للثقافة والترفيه، وكانت مشاركة المركز ضمن ركن نادي الابتكار

وقد استمع العميد الركن عبد الكاظم بن إبراهيم العجمي (لواء المشاة 11) بالجيش السلطاني العُماني) والعميد الركن طيار/ مالك بن يحيى النعماني (قائد قاعدة صلالة الجوية) إلى لمحة عامة قدمتها الدكتورة لجين المغربي (مدير مركز ريادة الأعمال) على المشاريع المشاركة وأثرها الايجابي المتوقع على المجتمع العماني اذا ما تم تبنيها وتسويقها. كما استمع سيادتهما إلى الطلبة المشاركين من كلية التجارة والهندسة، وكيفية صنع ابتكاراتهم من المواد المحلية العمانية كالبلاستيك المستدام، والخشب المصنوع من النباتات، والورد الاصطناعي من مخلفات البكتيريا، واليد الالية، والحلول المثلى لاسلوب حياة صديق للبيئة. شارك في الأمسية 17 طالباً من الكليتين بمشاريعهم الابتكارية وفي نهاية الحفل، قام العميد الركن عبد الكاظم بن إبراهيم العجمي بتكريم المشاركين وتسليمهم درع التكريم لجهودهم في المشاركة في الأمسية الثقافية

يتقدم المركز بالشكر الجزيل إلى كافة المساهمين في اثناء مشاركة مركز ريادة الأعمال، ويخص بالذكر الدكتور عصام بهدور (عميد كلية الهندسة)، و د. عمر الدرّة (رئيس قسم الادارة بكلية التجارة)، و د. مريم انيل (استاذ مساعد بقسم الادارة)، والاستاذة ليلي بيت سعيد (منسق مكتب العميد)، ورؤساء الأقسام والمنسقين بكلية الهندسة، وجماعة طلاب كلية هندسة

Students from the College of Commerce and the College of Engineering Excel at the Salalah Air Base Innovation Event . On Wednesday, February 21, 2024, the Entrepreneurship Center participated with seven innovative projects, in cooperation with the College of Commerce and Business Administration and the College of Engineering, in the cultural evening event organized by Salalah Air Base at the Sultan Qaboos Youth Center for Culture and Entertainment.

Brigadier General Abdul Kadhim bin Ibrahim Al Ajmi (11th Infantry Brigade of the Royal Army of Oman) and Brigadier General Pilot Malik bin Yahya Al Numani (Commander of Salalah Air Base) listened to an overview provided by Dr. Lujain El-Maghraby (Director of the Entrepreneurship Center and Chair of CCBA's Industrial Engagement Committee) on the participating projects and their positive impact on the Omani society if they are going to be adopted and marketed. Their Excellencies also listened to the participating students from the Colleges of Commerce and Engineering, and how they made their innovations from local Omani materials such as: sustainable plastic, wood made from Omani plants, artificial roses from bacterial waste, the robotic hand, and suggested solutions for an environmentally friendly lifestyle. A total number of 17 students from both colleges participated in the event. At the end of the ceremony, Brigadier General Abdul Kadhim bin Ibrahim Al-Ajmi honored the participants and handed them a shield of honor for their efforts in participating in this cultural evening.

The Center extends its sincere gratitude to all those who contributed towards enriching the Entrepreneurship Center's participation, especially Dr. Issam Bahdour (Dean of the College of Engineering), Dr. Omar Durrah (Head of the Department of Management, College of Commerce), Dr. Maryam Anil (Assistant Professor in the Department of Management), Ms. Laila Bait Saeed (Dean's Office Coordinator), department heads in the College of Engineering, coordinators in both colleges, and the Society of College of Engineering Students.

## مركز ريادة الاعمال بجامعة ظفار يشارك في النشاط الثقافي الذي أقامته عيادة همسات السكون في مسقط

The Entrepreneurship Center of Dhofar University participated in the cultural event organized by Hamsat Al-Sukun Clinic in Muscat.

بتاريخ 18 فبراير، شارك مركز ريادة الأعمال بجامعة ظفار بالنشاط الثقافي الذي أقامته (عيادة همسات السكون) بمسقط، وذلك ضمن فعالية مشتركة بين (حملة نحن معك) التي نفذتها العيادة برئاسة جناب السيدة الفاضلة الدكتورة بسمة بنت فخري آل سعيد و(فوكس سينما) والتي من ضمن اهتماماتها الصحة النفسية لرواد الأعمال

تخلل هذا النشاط عرضاً للفيلم الثقافي (ثلاثة)، والذي ناقش ثلاثة محاور رئيسة ذات علاقة بالصحة النفسية لرواد الأعمال . وهي: (1) الصحة النفسية، (2) مرحلة النضج، و(3) التقاء الغرب بالشرق والخرافات

يلتقي هذا النشاط الثقافي مع أهداف الخطة الاستراتيجية لمركز ريادة الأعمال من خلال الأهتمام بالصحة النفسية لرواد الأعمال، والتي لها تأثير مباشر على تحفيزهم واستعدادهم لتجاوز المصاعب المحتملة، حيث أن الصحة النفسية الممتازة لرواد الأعمال هي شرط أساسي للحفاظ على شغفه وإبداعه وإرادته

On February 18th, the Entrepreneurship Center at Dhofar University participated in a cultural event organized by Hamsat Al-Sukun Clinic in Muscat. This was part of a joint initiative between the "We Are With You" campaign led by Dr. Basma bint Fakhri Al Said and Vox Cinemas, which focuses on the mental health of entrepreneurs.

The event featured a screening of the cultural film "Three," which addressed three main topics related to the mental health of entrepreneurs: (1) mental health, (2) maturity, and (3) the meeting of the West with the East and superstitions.

This cultural activity aligns with the strategic goals of the Entrepreneurship Center by emphasizing the mental health of entrepreneurs, which has a direct impact on motivating them and preparing them to overcome potential challenges. Excellent mental health is essential for maintaining an entrepreneur's passion, creativity, and will.





**مركز ريادة الأعمال في جامعة ظفار يوقع مذكرات تفاهم  
ويعلن عن شراكة استراتيجية جديدة**

**Dhofar University Entrepreneurship Center announces winning projects in scientific  
incubators and new local and international strategic partnerships**

## مركز ريادة الأعمال في جامعة ظفار يوقع مذكرات تفاهم ويعلن عن شراكة استراتيجية جديدة

### Dhofar University Entrepreneurship Center announces winning projects in scientific incubators and new local and international strategic partnerships

في خطوة استراتيجية تعزز دورها في تعزيز ريادة الأعمال وتقديم الدعم للمبادرات الابتكارية، نظم مركز ريادة الأعمال في جامعة ظفار حدثاً مميزاً شهد توقيع 4 مذكرات تفاهم مع جهات محلية وإقليمية ودولية بارزة، حيث وقعت الجامعة مذكرات التفاهم مع جائزة هالت العالمية، وأودو دبي، ومدائن، بالإضافة إلى الأكاديمية العمانية للمشاريع الصغيرة والمتوسطة، وفي إعلان يعزز مكانة المركز على الساحة الإقليمية، تم الكشف عن شراكة استراتيجية جديدة بين مركز ريادة الأعمال في جامعة ظفار ومركز الشارقة لريادة الأعمال، وقام بتوقيع المذكرة من جانب الجامعة البروفيسور عامر الرواس، رئيس الجامعة، بحضور ممثلين عن الشركاء الجدد للمركز.

رعى هذا الحدث الشيخ محمد بن أحمد الغساني، مدير إدارة تنمية المؤسسات الصغيرة والمتوسطة بمحافظة ظفار، وسط حضور كوكبة من رؤساء مجالس الإدارة ورواد الأعمال، بالإضافة إلى عدد من المدراء في مختلف القطاعات العامة والخاصة في سوق العمل المحلي والإقليمي، كما أكد الغساني دور الجامعة في تعزيز التفاعل الإقليمي والمحلي لطلبتها وفتح آفاق جديدة للأفكار الريادية، مع استمرارها في تقديم الدعم اللازم لهم، وأكد البروفيسور عامر الرواس، رئيس الجامعة، على استعداد الجامعة المستمر لتقديم التعاون والاستثمار في تنمية المشاريع والمواهب اللازمة لسوق العمل، لتحقيق رسالة الجامعة وأهدافها في مختلف المجالات، وفي إطار الحدث.

أعلنت الدكتورة لجين المغربي، مديرة مركز ريادة الأعمال ورئيس لجنة الاندماج مع الصناعة بكلية التجارة والعلوم الإدارية، عن الفائزين والمتأهلين بمشاريع حاضنات الأعمال، واستلم المركز ما يقارب الخمسين فكرة ريادية، وبعد الدراسة والتقييم من قبل لجنة تقييم الحاضنات العلمية، تم اختيار الفائزين والمتأهلين، وجاء الفريق الأول الفائز من كلية الهندسة، والفريق الثاني من كلية التجارة، بينما جاء المتأهلين أيضاً من كلية الهندسة، وتأتي هذه الاتفاقيات ضمن جهود الجامعة ومركز ريادة الأعمال لبناء شراكات استراتيجية مع المؤسسات الدولية، بهدف تعزيز تبادل الخبرات والمشاريع التي تسهم في تحقيق أهداف الجامعة في مجال ريادة الأعمال، وخدمة المجتمع العماني، ولتحقيق رؤية عُمان 2040.

Under the auspices of Shaikh Mohammed bin Ahmed Al Ghassani (Director of Small and Medium Enterprises Development Department in Dhofar Governorate) and in the presence of several board chairpersons, entrepreneurs, and directors of various public and private sectors in the local and regional labour market, Dhofar University Vice Chancellor, Professor Amer bin Ali Al Rawas signed four memorandums of understanding between the University, represented by Entrepreneurship Center, and representatives of the Center's new local, regional and international partners, including the Hallt International Award, Udo Dubai, Madayn and the Omani Academy for Small and Medium Sized Enterprises.

The Cooperation agreements included the provision of training services, the financing of entrepreneurial initiatives, and the establishment of supervisory courses for scientific incubators at Dhofar University Entrepreneurship Center. The Entrepreneurship Center also announced its new strategic partnership with the Sharjah Entrepreneurship Center. Shaikh Al Ghassani reiterated the role of the University in strengthening the regional and local role of the students of Dhofar University and opening new horizons for entrepreneurial ideas at all levels while sustaining its support. On his part, Professor Al Rawas also stressed the University's commitment to its objectives in cooperating to train qualified projects and talents that can meet the labour market requirements in various fields.

Dr. Loujain Al Maghribi, (Director of the Entrepreneurship Center and Chairman of the Integration Committee with Industry at the College of Commerce and Business Administration) announced the winners and finalists of business incubators' projects. It is worth mentioning that the Center received nearly 50 entrepreneurial ideas. The evaluation Committee of the Scientific Incubators assessed the projects and winners and finalists were selected. The winning first team was from the College of Engineering. It included: Mona Ahmed Habis, Mazuna Ali Ba lahaf, Rawan Mohammed Ghawa, Shaima Hamid Al Amri, Wafa Ahmed Jaboob, Naima Mohamed Ba Wazir, and Kholood Mubarak Al Al Saidi. The second winner was Ahmed Abdullah Al Amri of the College of Commerce. The third-ranking team included Iman Salem Al Mashani and Ghariba Musallam Al Mashani. The finalists were Amin Ahmad Ali Al Mashani, Fay Al Mashali, Fatima Kofan, Fatima Habis, Fatima Al Ibrahim, Aisha Ahmed, Munira Al Amri, and Ruya Al Yafi all from the College of Engineering. It is worth mentioning that these agreements are part of the University and the Entrepreneurship Center's endeavour to build strategic partnerships with international institutions and promote the exchange of experiences and projects that will contribute to achieving the



# Entrepreneurship Center of Dhofar University's newsletter *2023/2024*